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Torrent
acusa

l’Estat de
l’espionatge

Roger Torrent, ahir, en la seva compareixença institucional ■ JOSEP LOSADA

Planes 6,7,10 i 20

Espiaven el president del
Parlament amb un dispositiu
de venda exclusiva a governs

Bitllets de Ginebra a La Zarzuela, via Barajas

Tercer grau per
als presos polítics

Justícia valida la proposta de les juntes de tractament dels tres penals
Tenen semillibertat de forma immediata, malgrat que fiscalia presenti recurs
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Un tast de... ‘Viurem per sempre?’,
de Salvador Macip i Chris Willmott PUNT DE VISTA. Planes 4 i 5

Protagonistes Carles Xifra
Director d’Innovació de Fundesplai Nacional. Planes 18 i 19
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Recomanen
no sortir de
casa a tres
barris de
l’Hospitalet
El govern reactiva les
mesures restrictives
aturades per una
jutgessa al Baix Segre
NACIONAL. Planes 12 i 13



Els telèfons mòbils del pre-
sident del Parlament, Ro-
ger Torrent; del líder bar-
celoní d’ERC, Ernest Ma-
ragall; de l’exdiputada de
la CUP a l’exili, Anna Ga-
briel, i d’un associat a l’As-
semblea Nacional Catala-
na (ANC) Jordi Domingo
van ser atacats l’any pas-
sat per un programari es-
pia que només poden ad-
quirir governs. De fet, l’ob-
jectiu del programari Pe-
gasus, fabricat per l’em-
presa israeliana NSO, és
espiar mòbils i converses a
l’entorn d’aquests en la
lluita contra el terrorisme
i el crim organitzat, se-
gons fa públic la firma.
Torrent exigia ahir expli-
cacions i una investigació
a un govern espanyol que
nega els fets. El Ministeri
de l’Interior negava ahir
cap relació amb NSO i els
seus serveis.

Entre l’abril i el maig de
l’any 2019, aprofitant una
fallada de seguretat de
l’aplicació Whatsapp, el
programari espia Pegasus
va intentar hackejar al vol-

tant de 1.400 telèfons ar-
reu del món per mitjà
d’una videotrucada perdu-
da que ni tan sols calia con-
testar perquè el telèfon fos
intervingut. Segons han
publicat els diaris The
Guardian i El País, el cas
el va investigar Citizen
Lab, un grup de cibersegu-
retat canadenc de la Uni-
versitat de Toronto, que
va descobrir precisament
amb aquesta investigació
l’existència del programa-
ri espia Pegasus. A partir
dels telèfons facilitats per
Whatsapp, la investigació
de Citizen Lab ha conclòs

que uns 130 “represen-
tants de la societat civil”
han estat atacats indiscri-
minadament pel progra-
ma ciberespia des del
2016 i un d’ells és el presi-
dent del Parlament català,
Roger Torrent. En el cas
de Torrent, en què s’ha

centrat el treball dels dos
diaris, la investigació ca-
nadenca certifica que el
seu mòbil va ser atacat
aquells mesos i recull
“múltiples evidències que
podrien determinar que
Torrent va ser monitorit-
zat”.

Citizen Lab explica que
no és fàcil conèixer l’abast
de l’espionatge a què va ser
sotmès Torrent perquè els
programes de NSO utilit-
zen un sistema que esbor-
ra informació. “És possi-
ble confirmar que el telè-
fon [de Torrent] va ser ob-
jectiu de Pegasus. Però, en
canvi, caldria una investi-
gació addicional per saber
si va ser hackejat. No hi ha
cap motiu per pensar que
no va ser així”, declarava
als diaris John Scott-Reil-
ton, investigador del grup.
Per exemple, el president
del Parlament va explicar
als periodistes d’aquests
mitjans que “notava coses
estranyes. Se m’esborra-
ven missatges de Whats-
app i els historials de con-
verses”, a més de rebre
SMS “estranys”, caracte-
rístiques que Citizen Lab
atribueix als efectes de Pe-

gasus sobre el mòbil es-
piat.

Arran de la informació,
Torrent compareixia ahir
per fer una declaració ins-
titucional a la cambra en
què revelava que va conèi-
xer l’atac a través dels pe-
riodistes. El president de
la cambra catalana recor-
dava que la israeliana NSO
només ven el programari a
estats, un fet que confir-
men els investigadors de
Citizen Lab i que fa públic
la mateixa empresa a la se-
va pàgina digital, on ofe-

reix els seus serveis per
combatre el crim a exèr-
cits i policies. “Quan tro-
bes un objectiu de Pega-
sus, trobes les petjades
d’un govern”, admet
Scott-Reilton al periodista
d’El País.

Un cop ha parasitat un
telèfon, el programari ac-
cedeix al disc dur de la ter-
minal i pot veure els mis-
satges escrits, les fotos, els
vídeos o l’historial de nave-
gació i escoltar les conver-
ses, siguin les que l’usuari
realitza a través del mòbil,

siguin les que es produei-
xen a l’entorn del telèfon
perquè Pegasus permet
activar per control remot
la càmera i el micròfon de
la terminal. Torrent desta-
cava ahir el fet que els seus
espies hagin pogut gravar
desenes de les seves con-
verses amb líders polítics,
sindicals o representants
internacionals. De fet, la
informació d’El País cita
com a exemple de l’agenda
de Torrent d’aleshores
una reunió a Estrasburg
amb la comissària de

Xavier Miró
BARCELONA

ATAC · Un programari espia que es ven a estats va atacar
els mòbils de Torrent, Gabriel, Maragall i un soci de l’ANC 
ESTAT · A l’Estat no li consta, tot i les “evidències”, que el
president del Parlament fos espiat, segons la investigació

Espionatge
a polítics

“Els serveis secrets
espanyols semblen
implicats en un acte
d’espionatge contra
els opositors polítics”
Olivier Peter
ADVOCAT SUÍS DE L’EXDIPUTADA
ANNA GABRIEL

“Quan trobes un
objectiu de Pegasus
[el programari espia],
trobes les petjades
d’un govern”
John Scott-Reilton
INVESTIGADOR DE CITIZEN LAB
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Les frases

“Condemnem els fets
i exigim que s’investigui
el qui, el què i el com
de l’espionatge
i s’arribi fins al final”
Meritxell Budó
PORTAVEU DEL GOVERN CATALÀ

“No puc aportar
informació, no tenim
constància que s’hagi
‘hackejat’ o sostret
el mòbil”
María Jesús Montero
PORTAVEU DEL GOVERN ESPANYOL

“L’ús per motius
polítics del programa
Pegasus per perseguir
la dissidència és
intolerable i impropi
d’un estat democràtic”
MANIFEST D’ERC, JXCAT, PODEM, PNB,
BILDU, BNG, COMPROMÍS I MÉS PAÍS

“No podem
normalitzar que s’espiï
la dissidència política,
normalitzar escoltes
per criminalitzar”
Roger Torrent
PRESIDENT DEL PARLAMENT CATALÀ

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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La investigació
apunta a petjades
de governs
darrere dels atacs
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“Reivindico l’1-O, va
ser una gran
victòria”

La Covid fa limitar
les sortides de casa
i blindar les
residències d’avis
altre cop

Entrevista a
Josep Costa,
vicepresident
del Parlament

Pas previ al
confinament
al Segrià i a
l’HospitaletNacional



Drets Humans del Consell
d’Europa, Dunja Mijatvic.

La investigació de Citi-
zen Lab també ha confir-
mat que van ser atacats els
telèfons mòbils d’Ernest

Maragall i Anna Gabriel.
L’advocat de l’exdiputada
de la CUP al país alpí, Oli-
vier Peter, confirmava
ahir que el seu telèfon va
ser hackejat i hi afegia que
“hi semblen implicats els
serveis secrets espanyols”
en el que ell mateix qualifi-
ca com “un acte d’espio-
natge contra els opositors
polítics”. A més, Peter re-
corda que la intervenció
del mòbil de Gabriel es va
fer a Suïssa, un fet que su-
posa una infracció del Co-
di Penal suís i una violació
del conveni de Schengen
en cas que l’acció no hagi
estat autoritzada pel go-
vern suís.

Però també un membre
de l’ANC, Jordi Domingo,
va ser informat per Citi-
zen Lab que el seu mòbil
havia estat atacat. Domin-
go indica als diaris dues hi-
pòtesis per explicar per
què va ser-ne objectiu. La
primera és que el seu nom
coincideix amb el d’un co-
negut advocat indepen-
dentista. La segona és que
el setembre del 2018 va
demanar a l’Ajuntament
de Barcelona l’autoritza-
ció per fer una concentra-
ció de l’Observatori contra
la Catalanofòbia, el mateix
dia que el sindicat policial
Jusapol va fer la seva ma-
nifestació espanyolista a
la capital catalana.

Roger Torrent, afirma-
va ahir que “és la primera
vegada que s’acredita de
manera concloent el que
molts ja sabíem i havíem
denunciat. Que a l’Estat
espanyol es practica l’es-

pionatge contra adversa-
ris polítics. Hi ha una cau-
sa general contra l’inde-
pendentisme que degrada
la democràcia a l’Estat”.

Puigneró, també
D’altra banda, ahir a la nit
Eldiario.es va publicar
que els telèfons del conse-
ller de Polítiques Digitals i
Administració Pública de
la Generalitat, Jordi Puig-
neró, i el director tècnic
del Consell per la Repúbli-
ca, Sergi Miquel, també
haurien estat espiats a tra-
vés de Pegasus. El mitjà di-
gital afegia, però, que l’es-
pionatge només va tenir

èxit en el cas de Miquel.
Segons ha explicat Puig-
neró al mitjà, el 12 de
març del 2019 va rebre
una trucada d’un número
desconegut a través de
WhatsApp, però el termi-
nal es va bloquejar. Sospi-
ta que va entrar en funcio-
nament el programari de
ciberseguretat que s’ins-
tal·la als telèfons dels alts
càrrecs del govern. Afe-
geix que va apagar el ter-
minal, va treure les targe-
tes SIM i va informar del
fet a l’Agència de Ciberse-
guretat de Catalunya. Els
investigadors, segonsex-
plica Eldiario.es, no van
poder esbrinar l’autoria de
l’atac. ■

Roger Torrent, 
acabada la declaració
institucional ■ JOSEP

LOSADA

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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El programari
pot gravar les
converses que hi ha
a prop del mòbil
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Brots socials
L’APUNT densitat de població tan gran que fa impossible mante-

nir les distàncies. Ni al carrer, ni a la vorera, ni dins de
casa. Hi ha centenars de pisos amb dues famílies com-
partint habitatge per poder pagar-lo. La Covid encara
és aquí, no parem de repetir-ho, però les necessitats
socials dels temporers i dels barris de la Florida o la
Torrassa ja hi eren fa una dècada. I es mantenen.Carles Sabaté

Els brots de Segrià i de l’Hospitalet de Llobregat són
més socials que sanitaris. L’arribada de temporers que
acostumen a fugir del control o l’ajut per evitar ser ex-
pulsats és un problema d’anys i que té una derivada so-
cial, amb les dificultats d’acolliment i el distanciament
que ara requereixen la feina i la vida. Com als barris
nord de l’Hospitalet, a tocar de Barcelona i amb una
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Avui, 15 de juliol, expira el
termini que fa un mes va
donar el vicepresident, Pe-
re Aragonès, per a la repre-
sa de la taula de diàleg entre
els governs català i espa-
nyol. La reunió, però, ni
s’ha produït ni s’espera que
es produeixi, fins al punt
que la consellera de la Pre-
sidència, Meritxell Budó,
no en va saber donar ahir ni
una altra data aproximada.
L’esclat ara de l’afer d’es-
pionatge a Roger Torrent
tampoc hi ajuda, ja que als
ulls del govern s’afegeix a
una llista de recels molt en-
gruixida ja per la recentra-
lització de competències
durant la pandèmia, tot i
que el Ministeri de l’Inte-
rior ahir negava que mai
hagin contractat el progra-
ma Pegasus, i la portaveu
del govern espanyol, María
Jesús Montero, afirmava
que no tenien cap constàn-
cia del “hacking”, i fins i tot
animava Torrent a denun-
ciar-ho perquè s’investigui.

Sigui com sigui, la con-
gelació sine die de la mesa
no és culpa només de la

part estatal, ja que ni tan
sols hi ha data encara per a
la reunió prèvia entre par-
tits i entitats independen-
tistes que la mateixa Budó
havia anunciat fa unes set-
manes per consensuar una
posició. La raó, va esgrimir
ahir, és que “s’han capgirat
del tot” els plans perquè
l’executiu ara està “con-
centrat” en la gestió dels
rebrots declarats al Segrià
i al Barcelonès. “Quan sigui
el moment reactivarem la
voluntat de trobar-nos
amb les entitats indepen-
dentistes”, és tot el que de-
ia, després que la portaveu
d’ERC, Marta Vilalta, ha-
gués instat la vigília a fer
tot el contrari: que la “prio-
ritària” gestió de la crisi sa-

nitària no fos “impedi-
ment” per posar data a la
represa del diàleg.

L’indissimulat contrast
entre la pressa d’ERC i la
fredor de JxCat no passa
desapercebut a La Mon-
cloa, que ahir ho va tornar
a fer servir d’excusa per di-
latar la mesa. La vicepresi-
denta Carmen Calvo deia a
RNE que veu “pronuncia-
ments diferents” i que el
seu executiu seurà “quan
hi hagi acord entre els dos
partits que formen el go-
vern”. “Correspon al go-
vern decidir si vol que es fa-
ci aquesta reunió i seguir
avançant en els compro-
misos marcats”, hi afegia
després Montero, que in-
sistia que és la Generalitat
qui ha de “sol·licitar” la re-
unió si la vol. Budó ja va
contestar recordant que si
és per parlar d’amnistia i
autodeterminació, JxCat i
ERC “ho compartim al
100%”, i tornava la pilota al
PSOE, que ha “posposat”
la cita per les eleccions bas-
ques i gallegues, i és qui ha
de decidir si vol o no “parlar
de veritat” per “afrontar el
conflicte i resoldre’l per la
via de la negociació”. ■

a Ajornada pels rebrots la reunió prèvia al país, la taula de
governs no té data a L’afer Torrent, nova font de recels

La taula de diàleg,
congelada ‘sine die’

Òscar Palau
BARCELONA

Torra i Budó, ahir ■ ACN
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1-O va originar una es-
querda en la relació
entre Catalunya i l’Es-
tat i és l’origen de tot el

que ha passat i passarà a partir
d’ara. Per aquest motiu, Costa
no és partidari de parlar de der-
rotes com, assegura, ha assumit
una part de l’independentisme
que encapçala ERC. El vicepre-
sident del Parlament publica
Eixamplant l’esquerda, un lli-
bre polèmic per a l’independen-
tisme.

Vostè sempre ha estat molt crí-
tic amb els plantejaments
d’ERC, i el llibre n’és exemple.
No explico res que no se sabés,
explico els fets que han anat
passant, i en certa manera te-
nia la necessitat de donar la me-
va versió.

Per què ho sent com una neces-
sitat? Creu que s’han imposat
altres lectures?
Hi ha unes diferències estratè-
giques que ara ja es van perce-
bent. Jo les he intentat repassar
per fer un plantejament de fu-
tur, extreure les lliçons adequa-
des i fer el balanç d’aquests dos
anys i mig.

Comencem pel final, doncs,
quin és aquest balanç?
Han estat dos anys molt difícils
condicionats per la repressió i
pel fet de no tenir desenvolupa-
da una estratègia per continuar
el procés una vegada vam arri-
bar al punt culminant de l’octu-
bre del 2017. Diferents lectures
de l’independentisme ens han
condicionat la necessitat de

L’

continuar i de poder trobar la
millor manera de fer-ho.

El llibre es publica quan tot in-
dica que hi haurà eleccions ben
aviat i quan s’està configurant
un espai al voltant del presi-
dent Carles Puigdemont al qual
vostè és molt pròxim. Hem de
llegir el llibre com un programa
electoral?
No, l’escric des del meu vessant
polític i acadèmic, i amb allò
que he pogut aportar en aquests
temps. És una aportació a un
debat necessari que cal fer com
un exercici de transparència
que és el que ens demana la
gent. No és el programa de cap
candidatura.

La divisió de l’independentisme
arrenca en l’intent d’investir
Puigdemont i amb el focus en
el president Torrent que es ne-
ga a fer-ho sense tenir garan-
ties de l’èxit o del seu retorn.
Aquest és el debat en el qual ens
han volgut situar, però per mi el
debat és un altre. L’1-O vam
perdre i hem d’aparcar la inde-
pendència uns anys o vam co-

mençar un embat i una nova fa-
se del conflicte democràtic cap
a la independència que requeria
posar en contradicció el man-
dat democràtic del 21-D amb el
bloc del 155 que va ser derrotat
en les eleccions? Jo sostinc que
la victòria del 21-D s’hauria
d’haver aprofitat per aprofundir
en aquest conflicte democràtic,
i no ho vam fer. No és un debat
de persones ni del que va passar
un dia. Si algú m’hagués dit que
aquest embat amb l’Estat s’ha-
via de fer d’una altra manera, es
podia parlar o negociar, però la
realitat és que es va desistir de
fer-ho, i això va ser un error.

Veu encara possibilitat d’esme-
na amb aquesta divisió i la so-
cietat desmobilitzada?
Autoritarisme, judicialització
de la política, presos i exiliats,
intervenció de les finances pú-
bliques, crisi econòmica i social.
Crec que la independència és
més necessària, urgent i conve-
nient que mai, i mentre no hi
hagi altres vies que no siguin la
mobilització i l’aprofundiment
democràtic, aquesta és la via
més creïble i crec que és on se
situa la majoria independentis-
ta. No és la més fàcil però és la
mes realista.

Vostè planteja tres vies: el pacte,
la desobediència civil i la unila-
teralitat. Les dues primeres ja
s’han practicat i la tercera no es
va fer perquè no s’hi creia ni hi
havia al darrere cap estructura i
continua sense ser-hi.
El pacte és impossible com a
aposta única, i insistir-hi no ens
hi acostarà més, i menys si re-
nunciem a la resta. El més re-
alista és transitar per les tres

vies alhora. Quant a estructu-
res, ara tenim el Consell de la
República, que pot tenir un pa-
per en el conflicte amb l’Estat i
que ha de fer tot allò que no pot
fer l’administració autonòmica.
L’1-O vam anar més enllà del
que la majoria havia pensat ar-
ribar i vam aprendre que l’auto-
nomia tenia un límit i que ens
calien eines noves com el Con-
sell de la República amb capaci-
tat i acció.

El Consell de la República és un
ens molt feble.
Perquè no s’hi ha cregut, i la
manca d’una estratègia defini-
da ens ho ha frenat. També cal
pensar que el Consell és una
aposta nova que sorgeix des-
prés del 21-D, que no ha passat
per les urnes. És una estratègia
que no hem explicat bé als ciu-
tadans i que no està validada
democràticament. En la mesu-
ra que formi part dels progra-
mes electorals agafarà força.

La setmana passada tant el
president Torra com vostè ma-
teix en el ple del Parlament van
reivindicar l’1-O i retreien a ERC
que no ho fes. És la gènesi de
la divisió dins de l’independen-
tisme?
Hi ha un sector que manifesta
explícitament que l’1-O és un fi-
nal d’etapa, la culminació d’una
visió del procés que considera, a
més, que va acabar amb una
derrota. Nosaltres pensem que
és una gran victòria que fa que

el conflicte es traslladi a altres
espais, que aconsegueix fer una
esquerda en el poder de l’Estat i
que demostra la capacitat de re-
sistència de l’independentisme i
que el poder de l’Estat no és tan
gran com es pensava perquè no
van impedir el referèndum.
Aquesta és la victòria que hem
d’explotar i que, a diferència
d’altres independentistes, nos-
altres sí que reivindiquem tal
com fa la gent que hi va partici-
par. L’1-O és el fet que determi-
na que avui Catalunya formi
part de l’Estat espanyol no per
voluntat democràtica sinó per la
força de la repressió i, per tant,
vivim subjectes a un règim polí-
tic com és l’espanyol, en contra
de la nostra voluntat sense una
legitimitat democràtica, i això
és el que hem d’explotar.

En el llibre parla de l’existència
d’una falsa esperança d’un sec-
tor de l’independentisme que

Josep Costa Vicepresident del Parlament i diputat de Junts per Catalunya

LEGISLATURA · “No hi ha hagut estratègia comuna de l’independentisme,
hi ha qui considera l’1-O com una derrota” ERROR · “No s’ha aprofundit en
el conflicte democràtic que va suposar la majoria independentista ‘versus’ el
bloc del 155” ELECCIONS · “Estic disposat a fer allò pel qual ja em vaig
presentar el 21-D, defensar el mandat independentista de l’1-O”

Emma Ansola
BARCELONA

“Reivindico
l’1-O, va ser una
gran victòria”

Josep Costa al
Parlament amb un
exemplar del seu nou
llibre ■ ORIOL DURAN

Votar únicament
independentisme no
tindrà l’efecte màgic
d’un referèndum
pactat, no és realista

❝
❝El partit no es va
acabar el 2017, s’està
jugant, i tot el que
hem après és que el
podem guanyar
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pensava que si el nou govern
feia bondat el 21-D serviria
per treure els presos de la
presó, no pensaven que això
també pogués funcionar per
als exiliats?
Els exiliats eren molt realistes
en la seva lluita i sabien, i així
ho han verbalitzat, que costa
veure el retorn si no és amb la
independència efectiva del
país. I crec que s’ha demostrat
que aquesta és la visió més re-
alista. Algú ha menystingut la
voluntat repressiva de l’Estat,
però per mi no va ser cap sor-
presa, i per això hem d’afron-
tar-ho amb una estratègia re-
alista i no amb apostes sobre
un comportament de l’Estat
que no és gens realista.

Veu Puigdemont com a candi-
dat en les pròximes elec-
cions?
Puigdemont és el president de
l’1-O i que té la legitimitat
d’haver estat escollit per
aquest Parlament i a qui no se
li ha retirat mai la confiança.
A més, és un dels líders de l’1-
O que pot seguir fent política
en l’única institució que es pot
fer, que és el Parlament Euro-
peu. És la cambra legislativa
que ens ofereix aquesta excep-
cionalitat, la que reconeix el
nostre vot de l’1-0 i Puigde-
mont n’és diputat. Per tant té
tota la legitimitat present,
passada i futura.

És més optimista gairebé tres
anys després?
Si no pensés que la indepen-
dència era possible no m’hau-
ria posat en risc ni l’1-O ni
m’hauria implicat en la insti-
tució. Crec que el que hem fet
ha valgut la pena perquè ens
ha acostat a la independència,
que no només és possible sinó
imprescindible.

Disposat a repetir en una llis-
ta?
Estic disposat a fer tot allò pel
qual ja ens vam presentar el
21-D, continuar defensant el
mandat independentista de
l’1-O i portar aquesta reivindi-
cació i embat a tots els fronts
internacionals, interns i insti-
tucionals.

Tot i el risc de més querelles?
Sí, vull fer tot allò que explico
en el llibre; si hagués volgut
una feina sense risc no estaria
aquí ni a l’epicentre que és la
mesa del Parlament. El que
em sorprèn es que algú que hi
sigui pugui dir una altra cosa.

Té calendari, la seva propos-
ta?
El meu calendari és lluitar ca-
da dia per la independència. El

que no em sembla raonable és
una proposta política que em
diu que treballa per la inde-
pendència per més endavant
en un termini futur.

La seva aposta per la unilate-
ralitat passa per un nou refe-
rèndum?
No hi entro, és un concepte
més abstracte, nosaltres vam
fer una DUI que no l’hem de-
rogada, ni invalidada i l’hem
reivindicada...

Està suspesa.
...i no s’ha fet efectiva però po-
líticament és important, no
podem renunciar a res i a par-
tir d’ara hem de fer allò que
s’adapti millor a les circums-
tàncies de cada moment, em-
poderar-nos i continuar debili-
tant l’Estat en aquest conflic-
te democràtic. No ens podem
encotillar en un manual de
com fer la independència,
l’única regla és flexibilitat a
l’evolució dels esdeveniments.

Sembla un dogma de fe.
Ho hem d’anar demostrant i
no fer falses promeses. El que
sabem és que votar partits in-
dependentistes no tindrà
l’efecte màgic d’un referèn-
dum pactat, no és realista.
Hem de fer-nos forts en les
institucions, en les adminis-
tracions i debilitar l’Estat amb
totes les vies que tinguem a
l’abast i esperar l’oportunitat.
El 2017 no vam fer efectiva la
independència, per això dic
que no vam perdre perquè no
vam acabar el partit. Podem
recrear-nos en versions de
derrota o discutir si estàvem
entrenats, però això ara no
importa. El partit no es va aca-
bar, el partit s’està jugant, i tot
el que hem après és que po-
dem guanyar-lo.

Ahir es va conèixer l’espionat-
ge il·legal del president Tor-
rent. L’ha sorprès? Sospita
que vostè també pot haver es-
tat espiat?
És un escàndol democràtic
que passin aquestes coses. Sa-
bem
fa temps que no tenim garan-
tida la privacitat i la seguretat
de les nostres comunicacions,
tot
i que suposadament és un dret
constitucional. El Parlament,
efectivament, ha d’actuar per
protegir-se. Fa mesos van apa-
rèixer contactes meus amb els
parlaments d’Escòcia i Suïssa
en un informe del Ministeri
d’Exteriors. Per tant, tota pre-
caució és poca. I ara que tenim
proves d’espionatge, cal anar
fins al final contra els respon-
sables. ■

Un ex
d’ERC
“La meva mili-
tància va cessar
fa més de vint
anys , però es
l’espai d’on jo
vinc.” Josep
Costa formava
part i se sent
identificat amb
la generació in-
dependentista
dels anys no-
ranta arrelada
al país i amb
una continuïtat
històrica que,
diu, aleshores
estava repre-
sentada per
ERC. Tanma-
teix, crític i polè-
mic com és
amb aquest
partit, conside-
ra que avui
aquesta repre-
sentació i iden-
tificació ja no
està en mans
del partit repu-
blicà

El president del PDeCAT,
David Bonvehí, exigeix a
JxCat que doni garanties
que persistirà “el projecte”
del seu partit i el seu model
de societat, que ha augu-
rat que serà present
“d’una manera o una al-
tra” a les pròximes elec-
cions catalanes. Bonvehí
va voler explicar ahir la se-
va decepció per la decisió
de Carles Puigdemont i de
Jordi Sànchez de no espe-
rar a un pacte amb el PDe-
CAT i convocar un con-
grés constituent d’una no-
va formació amb la sigla
JxCat, que tenia registra-
da el PDeCAT però que
l’eurodiputat ha aconse-
guit controlar amb un can-
vi en el registre. Tot i així,
el PDeCAT encara priorit-
za l’acord amb JxCat da-
vant qualsevol altra possi-
bilitat i més enllà de la fór-
mula política que s’adopti,
“perquè el més important
és el projecte polític”. Tot i
la voluntat d’entesa fins a
finals de mes, el PDeCAT
està “preparat” per si cal
concórrer a les eleccions
en solitari, tot i que a hores
d’ara ningú no s’atreveix a
endivinar el resultat de la
consulta als militants so-
bre el futur.

David Bonvehí va ad-
metre ahir que no sap “què
ha passat” ben bé amb la
marca política de Junts,
perquè no és encara l’hora
de parlar de “disputes lo-
gístiques”. Bonvehí va re-
conèixer ahir que les con-
verses estaven en el punt
mort al qual s’havia arri-

bat la setmana passada i
que tampoc l’expresident
Artur Mas ha avançat cap
decisió sobre possibles su-
ports futurs a una o a l’al-
tra formació.

Per la seva banda, l’ex-
conseller pres Joaquim
Forn va valorar ahir la si-
tuació de l’espai postcon-
vergent i va demanar
apartar “interessos parti-
culars” per treballar en un
“projecte comú”, amb
“l’esperit” de les eleccions
del 21-D del 2017, en què
es va estrenar amb èxit
JxCat. L’exconseller i ex-
regidor, que ha realitzat
tota la seva carrera políti-
ca a les files de CDC i des-
prés del Partit Demòcrata,
va assegurar que no se
sent “separat” de persones
com els dirigents del PDe-
CAT David Bonvehí, Fer-
ran Bel i Marc Castells, per
exemple. “És gent amb la
qual he treballat des de fa
moltíssims anys i he com-
partit projectes i m’agra-
daria que un cop més po-
guéssim anar junts.” Forn
va explicar ahir a CatRàdio
que havia subscrit el co-
municat per crear JxCat li-
derat per l’expresident
Puigdemont el 25 de juliol
que ve –sense un acord
amb el PDeCAT– perquè
vol “recuperar l’esperit del
21-D” del 2017. ■

a El president del PDeCAT exigeix a Puigdemont que no
arraconi el partit a Joaquim Forn vol un projecte comú
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Bonvehí prioritza
l’acord amb JxCat,
però vol garanties

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La data

“El PDeCAT serà
present a les eleccions
catalanes, d’una
manera o una altra”

David Bonvehí
PRESIDENT DEL PDECAT

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

“No puc entendre no
compartir el projecte
amb els que he lluitat
tant perquè són la
meva gent”
Joaquim forn
EXCONSELLER I PRES POLÍTIC

30.07.20
Dia del consell nacional del
PDeCAT, endarrerit una set-
mana i cinc dies després de
la fundació de JxCat.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

El president del PDeCAT, David Bonvehí, davant la seu del partit ■ ACN



EL PUNT AVUI
DIMECRES, 15 DE JULIOL DEL 202010 | Nacional |

La Casa Reial assegura ara
que els reis Felip VI i Letí-
cia no visitaran divendres
Barcelona ni Figueres.
Aquesta era la data que es
donava per feta, després
que l’avancés La Vanguar-
dia, però ahir fonts de la
Casa Reial van dir que a

l’agenda dels Borbons ja no
es preveu cap activitat a
Catalunya per a aquesta
data.

Entitats civils i partits
polítics havien cridat a
“blindar” aquest diven-
dres llocs emblemàtics de
Barcelona per mitjà de ca-
denes humanes en protes-
ta per la visita del rei. El vi-
cepresident d’Òmnium,

Marcel Mauri, acompanyat
de representants de l’ANC,
la Ustec, la Intersindical-
CSC, el Ciemen, UP, la Fe-
deració Pro-Seleccions Es-
portives Catalanes o dels
partits JxCat, ERC i la
CUP, va anunciar diferents
accions a diversos punts
del país per “impedir que
els reis espanyols s’hi pas-
segin impunement”. ■
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Els reis no visitaran
Barcelona ni Figueres

Les entitats, durant la presentació de la protesta que havia de tenir lloc divendres ■ J. LOSADA

El Departament de Justí-
cia va validar ahir la semi-
llibertat dels nou presos
polítics, dos dies després
que els Jordis han com-
plert 1.000 dies engarjo-
lats i tal com ho havien
proposat, el 2 de juliol pas-
sat, les juntes de tracta-
ment dels tres penals on
són tancats, complint les
condemnes d’entre 9 i 13
anys de presó imposades
pel Tribunal Suprem en
considerar-los autors d’un
delicte de sedició i alguns
d’ells també per malversa-
ció de fons públics. La fis-
calia, segurament, pre-
sentarà recurs contra el
tercer grau aprovat per a
tots, però la revocació de la
seva semillibertat no es
pot executar fins que ho
dicti un jutge o tribunal.

Així, a partir d’avui els
independentistes cata-
lans podran sortir tot el
dia del penal i continuar
fent les tasques de volun-
tariat i les feines, aprova-
des amb l’article 100.2, i
hauran de tornar al vespre
a la presó o a un centre
obert, com hi ha als penals
de Wad-Ras o la Trinitat, a
Barcelona. El cap de set-
mana podran passar-lo
sencer a casa seva. En con-
cret, ha estat l’equip del
servei de classificació de la
secretaria de Mesures Pe-

nals, Reinserció i Atenció
a la Víctima qui ha aprovat
en tercer grau les classifi-
cacions dels membres del
govern i la presidenta del
Parlament de la XI legis-
latura, com dels líders de
les entitats sobiranistes
Òmnium i ANC en el mo-
ment del referèndum de
l’1 d’octubre.

Ara els presos polítics
han d’acordar amb les jun-
tes dels centres peniten-
ciaris quin dia comença-
ran la semillibertat. L’ex-
presidenta Carme Forca-
dell ho analitzarà amb res-
ponsables de la presó de

Dones (Barcelona); l’ex-
consellera Dolors Bassa,
amb la presó de Puig de les
Basses (Figueres); i l’exvi-
cepresident Oriol Junque-
ras i els exconsellers Jordi
Turull, Raül Romeva, Jo-
sep Rull i Joaquim Forn, i
els líders civils Jordi Cui-
xart i Jordi Sànchez, amb
caps de Lledoners (Sant
Joan de Vilatorrada).

Paral·lelament a les sor-
tides en tercer grau, la fis-
calia, si vol, primer ha de
presentar-hi recurs en con-
tra al jutge de vigilància pe-
nitenciària del qual depen-
gui la presó. Per exemple,

Lledoners és competència
de la jutgessa de vigilància
5 de Catalunya, que ha vali-
dat tots els 100.2 dels ex-
consellers. Si els jutjats de
vigilància penitenciària ra-
tifiquen el tercer grau, lla-
vors la fiscalia ha de presen-
tar recurs d’apel·lació al jut-
jat sentenciador, que és el
Tribunal Suprem, el qual sí
que podria suspendre les
sortides abans de resoldre
els recursos.

El Departament de Jus-
tícia, dirigit per Ester Cape-
lla (ERC), detalla que “totes
les resolucions són el resul-
tat d’una anàlisi individua-
litzada”. Amb tot, s’hi afe-
geix que, en tots ells, el ser-
vei de classificació coinci-
deix a subratllar “la partici-
pació en activitats de rao-
nament, judici crític i reso-
lució de conflictes; la màxi-

ma col·laboració, tant amb
la resta d’interns com amb
els professionals dels equi-
paments penitenciaris; ai-
xí com l’absència d’incom-
pliments judicials i d’expe-
dients disciplinaris”.

El servei també ha tin-
gut en compte que tots els
presos polítics disposen
d’una xarxa social i familiar
favorable per a la rehabili-
tació, junt amb un pronòs-
tic de baix risc de reinci-
dència. El servei, format
per cinc juristes i cinc psi-
còlegs, unifica criteris de
les juntes dels penals, i no-
més modifica un 5% del que
acorden. ■

Els nou presos polítics
obtenen la semillibertat

Mayte Piulachs
BARCELONA

a El Departament de Justícia valida el tercer grau que van proposar les juntes de tractament dels
tres penals a Només aniran a dormir a les presons, malgrat que la fiscalia presenti recurs en contra

Quatre agents dels Mossos
declaren avui al jutjat d’ins-
trucció 25 de Barcelona, acu-
sats de tortures i lesions a
dos joves que van participar
en les mobilitzacions contra
la sentència als presos polí-
tics el 18 d’octubre del 2019 a
Barcelona, i que van estar
disset dies en presó preventi-
va acusats de desordres pú-
blics. El penalista Eduardo
Cáliz, que els va defensar en
ser detinguts, va denunciar
els agents. Hi relata que els

Els independentistes catalans, durant el final del judici al Tribunal Suprem, el juny del 2019 ■ ACN

dos joves, David i Álvaro, es
dirigien a la parada del bus
nocturn cap a Parets del Va-
llès, quan una unitat de la Bri-
mo els va agafar i pegar, a
més d’amenaçar-los que els
acusarien de terrorisme. Un
dels antiavalots és acusat de
picar amb una ampolla de vi-
dre a la cella de David, que va
requerir sutura. Álvaro també
té atestat de lesions, i es pen-
sava que havien usat una pis-
tola Taser per retenir-lo, as-
pecte descartat per la policia.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Quatre mossos, al jutjat

30
professionals penitenciaris
han analitzat cada un dels ex-
pedients dels presos polítics
per acordar el canvi.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La xifra


	pa15



